Графічні скорочення у мові. Орфографічний словник. Використання орфографічного словника для перевірки, написання та наголошення слів і їх форм
Мета: познайомити учнів з графічними скороченнями , які використовуються на письмі, правилами графічних скорочень; навчити правильно скорочувати слова для швидшого і економного письма, а також прочитувати графічні скорочення у книжках; формувати навички використання орфографічного словника; розвивати пам'ять, логічне мислення, увагу; виховувати любов до природи рідного краю.

Тип уроку: урок вивчення нового матеріалу.

ХІД УРОКУ
І. Мотивація навчальної діяльності. 

Завдання : записати текст під диктовку.

Ратнівщина є унікальною територією з напрочуд мальовничою природою. Тут сплелися воєдино чудові пейзажі буйних лісів, яскраво-зелених луків, синь озер і річок. В краї збереглися рідкісні ділянки лісів, рослинності та представників фауни.

Розташований Ратнівський район в північно-західній частині Волинської області. Територія району займає площу 143, 7 тисячі гектарів. 

Слово вчителя.

· Щоб швидше записувати матеріал (конспект) під диктовку можна використовувати скорочення.  Наприклад озеро позначити лише буквою оз., річка – р., район – р-н тощо.
ІІ. Повідомлення теми, мети й завдань уроку.

ІІІ. Вивчення нового матеріалу.

Робота в зошитах. Тезисто записати основні відомості про графічні скорочення у мові.

Матеріал для вчителя.
Графічні скорочення використовують для економного позначення слів на письмі. В усному ж мовленні, на відміну від абревіатур, слова не скорочуються і вимовляються повністю.
Правила графічних скорочень

1. Скорочені написання повинні бути зрозумілими для читача: філос., філол.. (а не філ.), прикм. (а не прик.), дієприсл. (а не дієпр.. бо є ще дієприкметник).

2. слова треба скорочувати на літеру, що позначає приголосний звук: див. (дивись), напр.. (наприклад).

3. графічні скорочення (крім стандартних скорочень метричних мір: м – метр, см – сантиметр, т- тонна, га - гектар) пишуться з крапками на місці скорочення.
4. у кінці скорочень, що складаються з подвоєної літери на позначення множини, ставиться одна крапка: вв., рр., тт.

5. написання великих і малих літер, дефісів, які є в повній назві, зберігається: с.г (сільське господарство), але:  с.-г. (сільськогосподарський), півн.-сх. (північно-східний), Під.-Зах. Залізниця (Південно-Західна).

6. ставиться дефіс у скороченнях з випущеною середньою частиною: вид-во (видавництво), ін-т (інститут), р-н (район).

7. частини скороченого словосполучення, рідше складного слова, розділяються навскісною рискою: п./с. (поштова скринька), об./хв. (обертів у хвилину).

До найпоширеніших загальноприйнятих скорочень належать такі:

акад. – академік,

вид. – видання,

гр.. – громадянин,

див. – дивись,

доц.. – доцент,

ім.. – імені,

і т. д. – і так далі,

і т. ін. – і таке інше,

і под. – і подібне,

напр.. – наприклад,

н. е. - нашої ери,

до н. е. – до нашої ери,

о.  -  острів,
обл.. – область,

оз. – озеро,

п. – пан, пані,

пор. – порівняй,

проф.. – професор,

р. – річка,

рр.. – роки,

с. – село,

ст. – століття, станція,

т. – том,

тов. – товариш,

тт.. – томи, товариші.

Графічні скорочення характерні для наукового (підручники, словники), публіцистичного, офіційно-ділового стилів. Не може їх бути у розмовному і художньому стилях.
ІV. Виконання вправ на закріплення вивченого матеріалу.
Робота з підручником.
 Відкрийте підручник на першій або останній сторінці і випишіть графічні скорочення та що вони означають.
Слово вчителя. 

Перш ніж працювати зі словником, потрібно познайомитись з його будовою. Матеріал у словниках подається в алфавітному порядку. Якщо це орфографічний словник, як у нашому випадку, то подається не лише саме слово, але й його форми, інколи вказується частина мови, якщо це потрібно для роз’яснення написання слова. Для цього теж використовуються графічні скорочення. Ці скорочення пояснюються на початку словника. Тому перш за все потрібно їх опрацювати.

Робота зі словником. 
Зачитати список скорочень слів і їх пояснення.
Пошукова робота. 
1. Відшукати написання поданих слів. Прочитати статтю до цього слова.

Абичий, двоскладний, двоскладовий, пастух, рахунок, навшпиньках, малоймовірний, Магелланова протока, звуконаслідувальний, здати. 
2. За допомогою словника поставити наголос у словах:

Вичерпний, вищати (ставати вищим), навперейми, вимога, соромити, хрящовий, цитадель, вимова, екстрений, душний, корисний.
V. Узагальнення і систематизація вивченого.

Бесіда.

· Для чого використовуються графічні скорочення?

· Чому у розмовному стилі не використовуються графічні скорочення?

· Як би ви скоротили слово суспільство, магазин, підприємець?

VІ. Домашнє завдання. 
Навести приклад тексту, в якому використовуються графічні скорочення. Вивчити конспект.
